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توسعه حمل و نقل دریایی ربطی به تحریم ها ندارد 
رئیس کمیس��یون عمران مجلس، با 
بیان اینکه افزایش س��هم جابه جایی 
ب��ار و مس��افر از طریق دریا ربطی به 
تحری��م ها ندارد، گفت: دیپلماس��ی 
دریای��ی ضعی��ف دولت، به از دس��ت 
 دادن س��هم ای��ران در کریدوره��ای

بین المللی منجر شده است.
ب��ه گ��زارش تجارت، محمدرض��ا رضایی در گفت وگو با خبرگزاری 
خانه ملت، با تاکید بر ضرورت توجه به ظرفیت های بالقوه دریایی 
در کش��ور، گفت: برنامه ریزی برای رش��د س��هم حمل و نقل دریایی 
در جابه جایی مس��افر و بار می تواند درآمد زایی خوبی برای کش��ور 

ما داشته باشد.
رئیس کمیس��یون عمران مجلس ش��ورای اس��امی، با بیان اینکه 
وجود دریا در ش��مال و جنوب ایران موقعیت اس��تراتژیک و مناسبی 
را برای آن رقم زده است، افزود: در صورتی که حمل و نقل دریایی 
در ایران توس��عه یابد می تواند مانند بس��یاری از کشورهای پیشرفته 

ارزآوری خوبی برای اقتصاد به همراه داشته باشد.
نماینده مردم جهرم در مجلس ش��ورای اس��امی، با تاکید بر اینکه 
کش��ورهای پیش��رفته هر روز به فکر کس��ب درآمد از راه های جدید 
هس��تند، تصریح کرد: متاس��فانه ما هنوز نتوانس��ته ایم از موقعیت 
های بالقوه بنادر خود در راس��تای افزایش درآمدزایی برای کش��ور 

استفاده کنیم.
وی با بیان اینکه در برنامه شش��م توس��عه و س��ایر اس��ناد بالادستی 
به ضرورت افزایش س��هم بنادر و حمل و نقل دریایی از جابه جایی 
مس��افر و بار تاکید ش��ده اس��ت، گفت: متاسفانه حمل و نقل دریایی 
در کش��ور ما مغفول بوده و از برنامه ها و چش��م اندازهای آتی عقب 

مانده است.
این نماینده مردم در مجلس دهم، با اشاره به برخی زمزمه ها مبنی 
بر خروج احتمالی آمریکا از برجام، افزود: برنامه ریزی در حوزه های 
مختلف کشور باید به گونه ای باشد که حتی اگر برجام به کل وجود 

نداشت هم خللی در ادامه روند دستگاه های داخلی رخ ندهد.
رضایی با تاکید بر اینکه به آمریکا خوش��بین نیس��تیم، تصریح کرد: 
برنامه مداری و دوری از مدیریت های ضعیف در حوزه های مختلف 
از جمله حمل و نقل دریایی و هوایی می تواند کشور ما از تصمیمات 

خلق الساعه کشورهای دیگر مانند آمریکا مصون دارد.
این نماینده مردم در مجلس دهم، با بیان اینکه افزایش سهم حمل 
و نق��ل ب��ار و مس��افر از طریق دریا ربط��ی به تحریم ها ندارد، گفت: 
متاسفانه بیشترین لطمه کشور در حوزه حمل و نقل دریایی بی برنامه 
گی اس��ت تا فش��ارهای کشورهای اجنبی زیرا اگر طبق برنامه های 

بالادستی اقدامات انجام شود پیشرفت ها ملموس خواهد بود.
رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسامی، با تاکید بر اینکه 
استفاده از ظرفیت دریا، بنادر، سواحل و کریدورهای بین المللی باید 
تقویت ش��ود، افزود: متاس��فانه دولت پیگیری های ضعیفی در حوزه 
دیپلماس��ی دریایی داش��ته که این خود به از دس��ت دادن سهم ایران 

در کریدورهای بین المللی منجر شده است.
رضایی با اش��اره به ارتباط دریایی ایران با برخی کش��ورها از جمله 
چین، هند و پاکستان، گفت: در صورتی که ارتباط ایران با کشورهای 
مختلف دنیا تقویت شود به طور حتم آب های داخلی مسیر رفت و آمد 
بین المللی شده و از این منظر نیز درآمد زایی خوبی نصیب کشور می 
شود. با توجه به اینکه حمل و نقل دریایی و همچنین بنادر کشور از 
بودجه دولتی بی نصیب بوده و به صورت درآمد هزینه ای اداره می 
ش��وند دولت باید به نحو دیگری حمایت های خود را از این بخش 
نمایان کند. توسعه حمل و نقل دریایی می تواند در بهبود وضعیت 
اقتصادی کش��ور و رونق کس��ب و کار تاثیر به س��زایی داشته باشد از 

این رو غفلت از این موضوع مورد پذیرش نیست.

سرمایه گذاری ۸۵ میلیون دلاری هند 
در دو لنگرگاه فاز اول بندر چابهار

راجی��و ماهروترا مدیر عامل ش��رکت 
دولت��ی تولید لوکوموتیو هند )رایتس 
بهاوان��ا( اع��ام ک��رد ک��ه جزییات 
یادداش��ت تفاهمی که در زمینه خرید 
لوکوموتیو با ایران امضا شده است به 

زودی اجرایی خواهد شد.
ب��ه گزارش روزنام��ه تجارت به نقل 

از ایرن��ا، راجی��و ماهروت��را بیان ک��رد: تفاهم نامه ای که پس از دیدار 
عباس آخوندی وزیر راه و شهرسازی ایران و سورش پرابو وزیر راه 
آهن هند در دهلی نو برای خرید ۲۰۰ دس��تگاه لوکوموتیو و واگن 
باری امضا شد، به زودی نهایی و اجرایی خواهد شد.این تفاهم نامه 
همکاری های آینده هند و ایران در بخش ریلی و راه آهن را تسهیل 
خواه��د ک��رد. این مقام هندی پیش بینی کرد که جزییات این توافق 

نامه تا دو هفته آینده اجرایی شود.
وی خاطرنشان کرد: شرکت رایتس پیش از این نیز با راه آهن ایران 
در پروژه های دیگر همکاری داشته است، اما امضای یادداشت تفاهم 
در حال حاضر یک توافق بسیار مهم برای هند محسوب می شود.

ماهرورتا درخصوص اهمیت چابهار برای هند، گفت: این لوکوموتیو ها 
به جابجایی بار و همچنین مسافران در ایران کمک خواهند کرد. آن ها 
همچنین در راه آهن چابهار به زاهدان مورد اس��تفاده قرار خواهند 

گرفت که این امر می تواند به رشد سریع تر این بندر کمک کند.
وی تاکید کرد: یادداشت تفاهم با ایران و تامین لوکوموتیو برای این 
کش��ور همچنین به هدف گس��ترده تر هند مبنی بر ارتباط با آس��یای 
مرک��زی و در نهای��ت اروپ��ا از طریق بندر چابهار ایران کمک خواهد 
کرد. براس��اس توافق امضا ش��ده میان ایران و هند در س��ال گذشته، 
هند با سرمایه گذاری ۸۵ میلیون دلاری کنترل دو لنگر گاه در فاز 
اول بندر چابهار را به عهده دارد. چابهار به عنوان منطقه راهبردی و 
با موقعیت عالی جغرافیایی از ظرفیت های سرمایه گذاری، تجاری، 
اقتصادی، ترانزیتی، گردشگری و صنعتی بالایی برخوردار است. این 
بندر پس از بهره برداری، قابلیت هرگونه عملیات بندری در حوزه های 
ترمینال کانتینری را برخوردار خواهد بود و عاوه بر ظرفیت سالانه 
تخلیه و بارگیری هشت ونیم میلیون تن با آماده شدن پسکرانه آن 
تا ۱۵ میلیون تن ظرفیت ایجاد خواهد شد. بندر چابهار با برخورداری 
از مزایا و ظرفیت های بالقوه در مسیر توسعه ترانزیتی قرار دارد و این 
بندر اقیانوس��ی به عنوان پل دسترس��ی به کشور های آسیای میانه و 
مستقل مشترک المنافع مورد توجه ترانزیتی و ترانشیپی کشور های 
منطق��ه ق��رار دارد. جذب س��رمایه گذاری ه��ای داخلی و خارجی در 
سیس��تان و بلوچس��تان از اولویت های دولت اس��ت و به همین دلیل 
ترانزی��ت محمول��ه ۱۰۰ هزار تنی کالای کش��ور هند از طریق بندر 
چابهار به افغانس��تان در همین راستاس��ت. توافقنامه چابهار یکی از 
نمود های عینی فصل جدید روابط ایران و هند بر محور توسعه است. 
در ح��ال حاض��ر هن��د از راه تج��اری موجود در این بندر برای حمل و 
انتقال بیش از ۱.۱ میلیون تن گندم به افغانس��تان اس��تفاده می کند. 
اولین محموله ۱۵ هزار تنی گندم هند در یازده نوامبر امس��ال )نهم 
آبان ماه( از بندر کاندلا و از طریق بندر چابهار به زرنج در افغانستان 
ارس��ال ش��د. این بندر می تواند زمینه دسترس��ی هند به افغانستان و 
آسیای میانه بدون نیاز به عبور از پاکستان را برای هند فراهم کند. 
براس��اس این گزارش، عباس آخوندی وزیر راه و شهرس��ازی ایران 
روز چهارشنبه در یک سفر سه روزه برای دیدار و گفتگو با مقامات 
هند درباره طرح گسترش بند چابهار و همچنین بررسی زمینه های 

همکاری های حمل و نقل ریلی وارد دهلی نو شد.

پيشخوان

راه ومسکن
گروه راه و مس�کن: جمعه ش��ب ) ۲۲ دي ماه 96 (دولت آمریکا 
موضع خود را در خصوص برجام اعام کرد که در این راس��تا 
»دونال��د ترامپ« رئیس جمهور آمریکا با امضاي معافیت هاي 
تحریمي ایران، تعلیق تحریم هاي هس��ته اي را یک دوره ۱۲۰ 
روزه دیگر تمدید کرد. بر این اساس، کاخ سفید بیانیه اي صادر 
و اعام کرد؛ ترامپ با کش��ورهاي اروپایي درخصوص اجراي 
توافق هسته اي ایران و عدم پایبندي اش به آن مذاکره مي کند 
نه با ایران. در این میان برخي مقامات آمریکایي مي گویند، اگر 
تغییرات مد نظر ترامپ در برجام ایجاد نشود، این دفعه، آخرین 
ب��اري خواه��د بود که او تعلیق تحریم هاي هس��ته اي ذیل این 
توافق را براي ایران تمدید مي کند و ترامپ ادعا کرده اگر توافق 

هسته اي تا بهار اصاح نشود آمریکا از آن خارج خواهد شد.
 بازار بکر ���۸۰ ميليارد دلاري صنعت هوايي ايران

براساس گزارش خبرنگار روزنامه تجارت؛ بازار صنعت هوایي 
ای��ران در طول س��ال هاي تحریم ب��ازار بکر ۸۰ میلیارد دلاري 
براي صاحبان این صنعت محسوب مي شد، لذا پس از اجرایي 
ش��دن برجام ش��رکت بوئینگ اش��تیاق و تمایل بیشتري براي 
عق��د ق��رارداد فروش هواپیما به ایران داش��ت به همین جهت 
زودتر از ایرباس توافقنامه فروش ۸۰ فروند بوئینگ را با شرکت 

هواپیمایي ایران ایر به امضا رساند. 
کمتر از دو ماه پس از امضاي قرارداد شرکت هواپیمایي ایران 
ایر با بوئینگ یعني اوایل دي ماه 9۵، ش��رکت ایرباس قرارداد 
فروش 99 فروند هواپیما به اضافه یک فروند هواپیماي رایگان 
را با شرکت هواپیمایي ایران ایر به امضا رساند و تاکنون ۳ فروند 
ایرباس مورد قرارداد با ایران ایر وارد ناوگان هوایي کشور شده 
است. همچنین اوایل سال جاري بود که قرارداد خرید ۲۰ فروند 
هواپیماي اي. تي. آر کوتاه برد با کمپاني فرانسوي- ایتالیایي 
زیر مجموعه ایرباس امضا شد و تا امروز ۸ فروند از این نوع به 
شرکت هواپیمایي ایران ایر تحویل داده شده است، بنابراین در 
کمتر از یک سال از امضاي قرارداد  ۲۰۰ هواپیماي برجامي ۱۱ 
فروند هواپیما از نوع ایرباس و اي تي آر به ناوگان هوایي کشور 
اضافه شده است.  مهم ترین موضوع در مورد خرید هواپیما هاي 
جدید تامین مالي و جذب فاینانسور است که چندي پیش اصغر 
فخریه کاشان قائم مقام وزیر راه و شهرسازي در امور بین الملل، 
درب��اره تامین مالي قرارداد هاي خرید هواپیما هاي جدید اعام 
کرد که ش��رکت بوئینگ تامین مالي ۸ فروند هواپیماي مورد 
قرارداد با ایران ایر را پذیرفته است و همچنین شرکت اي. تي. آر 
و ایرباس هر کدام به ترتیب هزینه خرید ۱۲ و ۳ فروند هواپیما 
را براي ایران تامین مالي مي کنند. مدت زمان قرارداد فاینانس 
۱۰ س��اله اس��ت و دولت هیچ تضمیني براي تامین مالي ارائه 
نمي کند و قرار بر این اس��ت که اقس��اط آن از محل درآمد هاي 
ش��رکت هواپیمایي ایران ایر پرداخت ش��ود. همچنین مناقصه 
تعیین فاینانسور براي خرید مابقي هواپیماي برجامي برگزار شده 
است که در این مناقصه یک شرکت مالي اروپایي و یک شرکت 

مالي چیني انتخاب ش��دند و در حال مذاکره با این ش��رکت ها 
براي فاینانس تعدادي از هواپیما ها هس��تیم. براي س��ال آینده 
ورود ۳ فروند هواپیماي ایرباس به ناوگان ایران ایر قطعي شده 
اس��ت و ۱۲ فروند هواپیماي اي. تي. آر هم وارد ناوگان ایران 
ایر خواهد شد، البته طبق قرارداد یک فروند هواپیماي بوئینگ 

هم بهار 97 باید وارد ناوگان ایران ایر شود. 
��� خ�روج آمري�کا از برج�ام تاثيري ب�ر قراردادهاي منعقده 

ندارد
ب��ه طور حت��م تصمیم جدید دونالد ترامپ مبني بر تمدید تعلیق 
تحریم ه��اي ای��ران براي س��ه ماه دیگر بیانگر این امر اس��ت 
ک��ه هن��وز نمي توان براي یک برنام��ه طولاني مدت به توقف 
تحریم ها امیدوار بود، لذا اگر تصمیم ترامپ در پایان ۱۲۰ روز 
مبني بر خروج از برجام باشد مشخص نیست که چه سرنوشتي 
ب��راي قرارداد ه��اي فروش هواپیماي بوئینگ به ایران ایر رقم 

مي خورد؟ 
در این زمینه اصغر فخریه کاشان قائم مقام وزیر راه و شهرسازي 
اع��ام ک��رده اس��ت که اگر دولت آمری��کا قصد خروج از برجام 
را داش��ته باش��د این تصمیم نمي تواند بر قرارداد منعقد ش��ده و 
مجوز هایي را که اوفک )دفتر کنترل دارایي هاي خارجي آمریکا( 

صادر کرده است، اثرگذار باشد. 
��� با نقض برجام قراردادهاي فروش هواپيما تحت ش�عاع 

قرار مي گيرد
همچنین آرمان بیات کارش��ناس ارش��د صنعت هوانوردي در 
پاسخ به این سوال که آیا تصمیم دولت آمریکا مبني بر اعمال 

تحریم ه��اي جدی��د علیه ایران در آین��ده، قرارداد هاي فروش 
هواپیما ه��اي جدی��د ب��ه ایران را تحت تاثیر قرار مي هد یا خیر؟ 
در گفت و گو با »تجارت« مي گوید: درمتن توافقنامه برجام به 
منع فروش هواپیماي تجاري مس��افربري به ایران اش��اره شده 
است، به طوري که دولت آمریکا براي ایران موانعي درخصوص 
خرید هواپیما از شرکت هاي هواپیماساز بوئینگ و ایرباس ایجاد 
نکند، لذا اگر ترامپ بخواهد مستقیم برجام را مورد هدف قرار 
دهد به طور حتم به صورت مستقیم بر قرارداد فروش هواپیماي 
برجامي اثر منفي خواهد گذاش��ت، اما معتقدم به س��ختي سابق 

نخواهد بود. 
این کارش��ناس صنعت هوان��وردي تصریح مي کند: درموضوع 
داماتو که تحریم هاي هوایي را ش��امل مي ش��د به هر ترتیب و 
نحوي مي توانستیم هواپیما را خریداري مي کردیم، اما مشکاتي 
در خصوص پشتیباني وجود داشت، اما اینکه به کارخانه سازنده 
هواپیما چه ایرباس و بوئینگ به صورت مس��تقیم فش��ار وارد 
ش��ود در خصوص فروش هواپیما به ایران ایر مش��کاتي ایجاد 
مي شود. درخصوص ایرباس باید گفت که ۳۵ درصد از تولیداتي 
که ایرباس به دنیا عرضه مي کند از شرکت هاي آمریکایي تامین 
مالي مي شود و این شرکت به صورت غیرمستقیم تحت کنترل 
مدیریت شرکت هاي آمریکایي است، لذا این شرکت هم تحت 
تاثیر ایالات متحده آمریکا است. درمجموع اگر دولت آمریکا به 
صورت مستقیم برجام را مورد هدف قرار دهد به طورحتم موضوع 
قرارداده��اي خری��د هواپیما تحت تاثیر قرار مي گیرد مگر اینکه 
تعهدات��ي از ط��رف ایراني درخصوص چگونگي ادامه همکاري 

با کارخانه هاي هواپیماساز ایرباس و بوئینگ و اینکه چگونگي 
بهره برداري و اس��تفاده از هواپیما گرفته ش��ود. بیات مي گوید: 
اگر دولت آمریکا به صورت مس��تقیم برجام را مورد اش��اره قرار 
ده��د و برج��ام را نقض کند، تعهد منع فروش هواپیماي تجاري 
مس��افربري به ایران هم نقض خواهد ش��د، اما با توجه به اینکه 
اقتصاد آمریکا تابع این نوع قراردادها است و با سفارش ایرباس و 
بوئینگ منابع مالي خوبي مي تواند کسب و اشتغال بالایي ایجاد 
کند زیرا در زمان ساخت هر هواپیما 4۰۰ نفر به صورت مستقیم 
شاغل هستند. به همین جهت احتمال دارد در خصوص موضوع 

فروش هواپیما به ایران تبصره هایي در نظر گرفته شود.
این کارشناس صنعت هوانوردي تصریح مي کند: پس از اجرایي 
شدن برجام دولت آمریکا سنگ اندازي هاي خود را داشته است 
به طوري که تامین مالي یا جذب فاینانس براي ایران س��اده 
نباش��د و اگر تامین مالي هم انجام ش��ود ریش��ه آن پولي که از 
طریق فاینانس تامین اعتبار مي ش��ود از دل اقتصاد آمریکایي 
نباش��د. به عبارتي فاینانس��ورهایي هس��تند که بخشي از منابع 
مالي آن ها از س��وي ش��رکت هاي آمریکایي  تامین مي شود، لذا 
تاکنون دولت ترامپ س��نگ اندازي هایي کرده اس��ت که این 
فاینانسورها تامین مالي هواپیماهاي برجامي ایران را پشتیباني 
نکنند، زیرا از آن جیب به آن جیب شدن است و پولشان را به ما 
مي دهند و در دراز مدت باید دریافت کنند، لذا این روند کمک 
مالي به آن ها نمي کند. بیات مي گوید: تاکنون بیش��تر س��نگ 
اندازي هاي دولت آمریکا به دلیل این بوده است که اعتبارات 
از س��ایر منابع مالي دنیا تامین ش��ود که ربطي به ش��رکت هاي 
آمریکایي ندارند. به طور کلي اگر برجام از سوي دولت آمریکا 
نق��ض ش��ود قرارداده��اي فروش هواپیما ب��ه ایران هم تحت 

شعاع قرار مي گیرد.
منافع برد- برد معامله تجاري هواپيما هاي برجامي ���

به گفته بسیاري از کارشناسان صنعت هوانوردي، اجراي قرار داد 
ایران ایر با بوئینگ منافع برد _ برد هم براي ایران و هم براي 
کش��ور آمری��کا به هم��راه دارد به طوري که اجراي این قرارداد 
باع��ث افزایش۱6.6 میلیارد دلاري س��رمایه گذاري و افزایش 
اش��تغال زایي در صنعت هوانوردي آمریکا مي ش��ود. همچنین 
طب��ق آمار ه��اي جهاني، هر فرون��د هواپیماي تجاري نزدیک 
ب��ه ۱۰۰۰ ش��غل ایجاد مي کند، بنابراین ب��ا ورود هواپیما هاي 
جدید به ایران نرخ اش��تغال در کش��ور افزایش چشمگیري پیدا 
مي کند. از سوي دیگر حذف واسطه از دیگر نقاط قوت نوسازي 
ناوگان هوایي و خرید ۲۰۰ فروند هواپیماي برجامي به صورت 
مستقیم از سه شرکت غول هواپیماسازي در دنیا است و مي تواند 
هزین��ه دول��ت را در تامی��ن ناوگان مورد نی��از کاهش دهد، اما 
مهم ترین نکته در مورد نوسازي ناوگان هوایي، افزایش ایمني 
سفر هاي هوایي است، موضوعي که تهدیدي جدي براي صنعت 
هوانوردي و صنعت گردشگر کشور محسوب مي شود و مي تواند 

پایاني براي کابوس سوانح هوایي باشد.

کارشناس صنعت هوانوردی در گفت و گو با »تجارت« تاکید کرد؛

تاثیر منفی خروج آمریکا از برجام در قراردادهای  هوایي

عضو کمیسیون عمران مجلس، با تاکید بر اینکه تولید ریل در 
کشور کفاف نیاز آن را نمی دهد، گفت: با واردات ریل در برهه 
ای از زمان تا رسیدن میزان تولید داخل به خودکفایی می توانیم 
منابع درآمد زایی برای کشور ایجاد کنیم. به گزارش روزنامه 
تجارت، عبدالکریم حسین زاده در گفت وگو با خبرگزاری خانه 
ملت، با تاکید بر ضرورت توسعه حمل و نقل ریلی در کشور، 
گفت: کشور سالانه به 7۵ هزار تن ریل برای احداث خطوط 
جدید نیاز دارد که با توجه به برخی محدودیت ها تامین این 
میزان از تولیدات داخلی میسر نیست. عضو کمیسیون عمران 
مجلس شورای اسامی، با انتقاد از اینکه حمل و نقل ریلی 
در کشور از برنامه توسعه پنج ساله پنجم و پنج ساله ششم 
که شروع شده بسیار عقب است، افزود: تحقق پذیری ما در 
حوزه توسعه خطوط ریلی برای اتصال به کریدورهای بین 
المللی دور از ذهن بوده و تحقق این موضوع از برنامه های 

بالا دستی عقب است.
ب�ی توجه�ی به توس�عه حم�ل و نقل ريلی کش�ور را از  ���

درآمدزايی بسيار دور می کند
نماینده مردم نقده و اش��نویه در مجلس ش��ورای اسامی، با 
بیان اینکه ادامه روند فعلی و بی توجهی به توس��عه حمل و 
نقل ریلی ما را از مزیت های نسبی این صنعت که می تواند 
منبع درآمدزایی بسیار بالایی برای کشور باشد دور می کند، 
گفت: برای پیشبرد اهداف کشور در توسعه خطوط ریلی و 
اتصال هر چه سریع تر به کریدورهای بین المللی باید برنامه 
ریزی منسجم همراه با بودجه کافی برای تکمیل خطوط در 

نظر گرفته ش��ود. حس��ین زاده با تاکید بر اینکه حمل و نقل 
ریلی در حال حاضر ایمن ترین، پاک ترین و ارزان ترین نوع 
حمل و نقل است، تصریح کرد: بی توجهی به حمل و نقل 
ریلی باعث ش��ده که در اختیار خیل عظیمی از ش��هروندان 

ما قرار نگیرد.
اتصال خطوط ريلی به کريدورهای بين المللی بايد در  ���

اولويت باشد
وی با بیان اینکه باید توس��عه حمل و نقل ریلی و اتصال به 
کریدوره��ای بین المللی بای��د در اولویت کارها قرار بگیرد، 
گفت: ش��اید برای بهبود وضعیت حمل و نقل ریلی مجبور 
به خرید از خارج از کش��ور باش��یم در این صورت باید مزیت 
نسبی واردات به نسبت تولید داخل را بسنجیم. منابع درآمد 
زایی برای کش��ور ایجاد کنیم، زیرا در غیر این صورت باید 
منتظر تولید داخل باشیم که این خود معطلی صنعت حمل و 

نقل ریلی را در پی دارد.

واردات ريل تا رسيدن توليد داخل به خودکفايی بلامانع است
رئیس کمیته حمل و نقل کمیسیون عمران مجلس، از پیش 
بینی ثبات نرخ بلیت هواپیما، قطار و اتوبوس در دوماه پایانی 
سال خبر داد و گفت: از ایجاد بازار سیاه بلیت در ایام نوروز 
جلوگیری می کنیم. به گزارش روزنامه تجارت، سیداحسن 
علوی در گفت وگو با خبرگزاری خانه ملت، با تاکید بر ضرورت 
ثبات نرخ حمل و نقل عمومی در روزهای منتهی به پایان سال 
و همزمان با اوج گیری سفرها، گفت: هر نوع افزایش قیمتی در 
ایام منتهی به سال در حوزه حمل و نقل عمومی تخلف ناوگان 
ها بوده و با پیگرد قانونی همراه خواهد بود. رئیس کمیته حمل 
و نقل کمیسیون عمران مجلس شورای اسامی، با اشاره به 
اینکه هر ساله همزمان با نزدیک شدن به پایان سال مردم 
منتظر گرانی نرخ بلیت اتوبوس، هواپیما و قطار هستند، افزود: 
در سال جاری با اتخاذ تدابیر مناسب جلوی هر نوع سوءاستفاده 
در این زمینه گرفته شده و با هر نوع دلال بازی برای کسب 
سود بیشتر برخورد جدی صورت خواهد گرفت. نماینده مردم 
سنندج، کامیاران و دیواندره در مجلس شورای اسامی، با بیان 
اینکه تاکنون هیچ دستورالعملی مبنی بر افزایش نرخ حمل 
و نقل هوایی، زمینی و ریلی صورت نگرفته اس��ت، تصریح 
کرد: با توجه به اینکه افزایش نرخ حمل و نقل عمومی تابع 
دستورالعمل خاصی است بنابراین تصمیم گیری یک باره در 

خصوص آن ممکن نیست.
ضرورت برخورد با افزايش نرخ های مناسبتی بليت ���

وی ب��ا اش��اره ب��ه اینکه به طور حتم ب��ا افزایش نرخ های 
مناس��بتی در ح��وزه حم��ل و نقل عموم��ی برخورد 

صورت خواهد گرفت، گفت: برگزاری نشس��ت های 
تخصصی با مس��ئولان مربوطه ب��رای جلوگیری از 
تک��رار گران��ی بلیت ها در ای��ام منتهی به عید نوروز 
در دس��تور کار کمیته حمل و نقل کمیس��یون عمران 

مجلس قرار دارد.
عل��وی ادام��ه داد: پیش بینی ما از بازار بلیت هواپیما، 
قطار و اتوبوس برای ایام منتهی به پایان سال ادامه 

روند فعلی بدون تغییر و افزایش قیمت است.
از ايجاد بازار سياه بليت جلوگيری می کنيم ���

ای��ن نماین��ده م��ردم در مجلس دهم، ب��ا بیان اینکه 
همیش��ه در یک��ی دو روز مانده ب��ه عید نوروز برخی 
دلالان اق��دام ب��ه ایج��اد بازار س��یاه بلیت می کنند، 
گفت: اتخاذ تدابیری برای مقابله با بازار س��یاه بلیت 
باید از اکنون که دو ماه مانده به پایان سال در دستور 

کار قرار بگیرد.

برخورد با زمينه های ايجاد بازار سياه بليت

اترک ازگزارش ایرلاین ها حذف شد
هواپیمای��ی آت��ا ب��ا انج��ام 7۲ درصد پروازهای خ��ود در آذرماه به 
صورت تأخیردار رتبه نخست تأخیرهای پروازی آذرماه را به خود 

اختصاص داد.
ب��ه گ��زارش روزنام��ه تجارت به نقل از مهر، س��ازمان هواپیمایی 
کشوری عملکرد خطوط هوایی کشور در پروازهای داخلی فرودگاه 
مهرآباد در آذرماه را منتشر کرد. در این جدول که منبع آن سامانه 
اطاعات و آمار ش��رکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران اس��ت، 
ش��رکت هواپیمای��ی آتا ایر با انج��ام تاخیردار 7۲ درصد پروازهای 
خ��ود، رتب��ه نخس��ت تأخیرهای پروازی در ط��ول آذرماه را به نام 

خود ثبت کرد.
پیش از این در اردیبهش��ت ماه امس��ال ش��رکت هواپیمایی ایران 
ایرتور  با انجام 74 درصد پروازهای خود به صورت تأخیردار، رکورد 

تأخیرهای پروازی در سال جاری را به نام خود ثبت کرده بود.
بر اساس آمار جدید، آتا ایر در آذرماه 6۲6 پرواز در فرودگاه مهرآباد 
تهران داشته که فقط ۱7۸ سورتی پرواز آن به موقع )۲۸ درصد( و 

44۸ سورتی پرواز)7۲ درصد( نیز با تأخیر انجام شده است.
پ��س از آت��ا ایر، ایران ای��ر )هما( که 6۵ درصد پروازهایش با تاخیر 
انجام شد، در رتبه دوم ایرلاین های با بالاترین تأخیرهای پروازی 
ایستاد. هما در آذرماه 7۵9 پرواز در فرودگاه مهرآباد تهران انجام 
داد- که از این نظر نیز در رتبه دوم تعداد پروازها پس از آسمان قرار 
دارد- که  ۲66 سورتی پرواز )۳۵ درصد( را به موقع و 49۳ سورتی 

پرواز )6۵ درصد( را با تأخیر به انجام رسانده است.
س��ومین ایرلاین کش��ور در آذرماه از نظر تعداد تأخیرات پروازی، 
نفت ایر )کارون( اس��ت که 64 درصد پروازهای خود را به صورت 
تأخیردار به سرانجام رساند. این میزان تأخیر از مجموع ۱49 پرواز 
با هواپیماهای نفت حاصل شده که ۵4 سورتی پرواز )۳6 درصد( به 
موقع و 9۵ سورتی پرواز )64 درصد( را با تأخیر انجام داده است.

همچنین در ماه گذش��ته ۳ ایرلاین قش��م ایر، کیش ایر و آس��مان 
با داش��تن ۵9 درصد تأخیر در پروازهای خود مش��ترکا رتبه چهارم 
تأخیرهای پروازی را به دس��ت آوردند. با این حال آس��مان با انجام 

یک هزار و ۲۸ پرواز در ماه گذشته توانست رکورد بیشترین تعداد 
پرواز را به دس��ت بیاورد که از این تعداد پرواز، 4۲۱ س��ورتی پرواز 
را به موقع )4۱ درصد( و 6۰7 س��ورتی پرواز)۵9 درصد( را نیز به 
صورت تأخیردار انجام داد. قشم ایر و کیش ایر نیز به ترتیب 4۲۰ 
و 4۲۳ پرواز را در مجموع در فرودگاه مهرآباد به انجام رساندند که 

هر دوی این ایرلاین ها ۲4۸ سورتی پرواز تأخیردار داشتند.
هواپیمایی معراج که در چند ماه گذش��ته همواره رکورددار انجام 
پروازهای به موقع بود، در ماه گذشته با داشتن ۵۱ درصد تأخیرهای 
پ��روازی ج��زء ایرلاین های »دارای بیش از ۵۰ درصد تأخیرهای 

پروازی« محسوب می شود.
ضمن اینکه هواپیمایی پویا ایر در این ماه تنها 7 پرواز داش��ته که 
6 س��ورتی پرواز آن به موقع و ۱ پرواز نیز با تأخیر بوده اس��ت که 
به همین دلیل بهترین عملکرد را میان ایرلاین های کشور با ۱4 

درصد تأخیر پروازی داشته است.
از دیگر اتفاقات ماه گذشته صنعت هوانوردی، حذف ایرلاین اترک 

ایر از میان جداول گزارش��ات عملکرد خطوط هوایی کش��ور است 
که این امر )حذف اترک از گزارش��ات عملکرد پروازی( در س��ال 
های گذشته نیز به دلیل زمین گیر شدن هواپیماهای این شرکت، 
مس��بوق به س��ابقه اس��ت. اترک ایر با داشتن ۳ فروند هواپیمای با 
میانگین سنی ۲4.6 سال که تنها ۲ فروند آن فعال است، در سال 
های قبل نیز به کرات دچار لغو پرواز ش��ده که همواره با اعتراض 
نمایندگان خراس��ان ش��مالی در مجلس روبه رو بوده است؛ گفتنی 
است بیِس پروازی اترک ایر)پایگاه پروازی اصلی( ، بجنورد بوده 

و در ماه آبان ۸۲ سورتی پرواز در مهرآباد داشته است.

طرح ویژه مسکن بانک ملی، فرصت ها و مزیت ها
به گزارش تجارت به نقل از ایسنا، محمدرضا حسین 
زاده  مدیرعام��ل بان��ک ملی ایران طی یادداش��تی 
اعام کرد: طی س��ال های گذش��ته، ایجاد تنوع در 
بانک ها و نوع تسهیات خریدمسکن به یک مطالبه 
عمومی تبدیل شده بود. مردمی که قصد خرید خانه 
داشتند، در توقعی به حق می خواستند با آورده های 
متغیر، توان اس��تفاده از تس��هیات بانکی را داشته 
باشند. در اکثر کشورها نیز تسهیات مسکن یکی 
از مهمترین تس��هیات موجود در سبد محصولات 
بانک های بزرگ است. خوشبختانه شورای پول و 
اعتبار در تصمیمی بجا و کارشناسی، انحصار اعطای 
تس��هیات مس��کن را برداش��ت و اجازه ارائه طرح 
ازسوی همه بانک ها برای ورود به این عرصه صادر 
شد که البته بانک ملی ایران در استفاده از این فرصت 
تاریخی، پیش��تازی کرد. اکنون طرح ویژه مس��کن 

بان��ک مل��ی ایران با مزایای ویژه ای در اختیارعموم 
مردم قرار گرفته اس��ت. البته هدف از ورود به این 
طرح ایجاد رقابت بین بانک ها نیست، بلکه هدف 
این است که ضمن بالا بردن تعداد تسهیات مسکن 
و عرضه بیشتر این اوراق، قیمت تمام شده تسهیات 
مسکن برای تسهیات گیرنده کاهش یابد. در این 
بین، رقابتی میان بانک ها برای ترغیب مشتریان به 
خرید اوراق آن ها نیز ایجاد می شود که این اتفاق 
کاما به نفع تسهیات گیرنده خواهد بود. از سوی 
دیگ��ر، یکی از دغدغه های دارندگان اوراق گواهی 
حق تقدم مسکن، ابطال آنها و بی اطاعی از تاریخ 
ابط��ال ب��ود. بانک ملی ایران برای تمامی این موارد 
راهکارهایی درنظر گرفته و به دلیل اینکه زیرساخت 
کل این طرح مکانیزه اس��ت، قطعا دارندگان اوراق 
به مش��کات مربوط به ابطال و گذش��ت تاریخ و ... 

برنخواهند خورد. گرچه نرخ سود یا دوره بازپرداخت 
این تسهیات مصوب شورای پول واعتبار است، اما 
بانک ملی ایران امتیازاتی را برای استفاده کنندگان 
از ای��ن تس��هیات در نظر گرفته اس��ت. امتیازاتی 
نظی��ر قاب��ل عرضه بودن اوراق در همان ماه خرید، 
اختصاص درصدی از سهم اوراق متناسب با میزان 
س��پرده به دارنده حس��اب و موارد مش��ابه، از دیگر 
مزایای طرح ویژه مس��کن بانک ملی ایران اس��ت. 
ایجاد تعادل در بازار مسکن با افزایش قدرت خرید 
مردم و نیز تنوع در انتخاب بانک یا نوع تس��هیات 
از دیگر دستاوردهای این طرح است. از دیگر مزایای 
منحصر به فرد طرح مسکن بانک ملی ایران، عدم 
محاسبه سن بنا در دریافت تسهیات بانکی است. 
نکته قابل توجه دیگر برای استفاده کنندگان از این 
طرح، عدم الزام به دریافت تسهیات بانکی است.

پیش از این سپرده گذاران، برای دریافت تسهیات 
خرید یا س��اخت مس��کن الزام داشتند و حتی پس از 
مدتی به دلیل عدم استفاده ازتسهیات، امتیاز آنها 
از بین می رفت، اما طرح ویژه مس��کن بانک ملی 
ای��ران ای��ن امکان را ایجاد کرده که مش��تری حتی 
در صورت انصراف از دریافت تسهیات، نه تنها از 
محل فروش اوراق حق تقدم سود کسب کند، بلکه 
س��ود حاصل از س��پرده اولیه را نیز با نرخ ۱۰ درصد 
دریافت کند. با نگاه اینکه یک سپرده گذار بخواهد 
از تسهیات مسکن استفاده کند هم این نکته گفتنی 
اس��ت که س��قف تس��هیات مصوب شورای پول و 
اعتبار قطعا پوش��ش دهنده قیمت مسکن مورد نیاز 
هموطنان نیست و تسهیات گیرنده، خود بخشی از 
بودجه تامین مسکن را در اختیار دارد که می تواند با 
سپرده گذاری همان مبلغ از معدل بالاتری در سپرده 

برخوردار شده و هر ماه تعدادی اوراق دریافتی خود 
را افزایش دهد و یا بخشی از آن را از بازار فرابورس 
تهی��ه ک��رده و در بازه زمانی کوتاهی تس��هیات را 
دریافت کند. ملموس ش��دن آثار طرح هایی از این 
دس��ت نیاز به گذش��ت زمان دارد. بانک ملی ایران 
در اج��رای این ط��رح همه جوانب قانونی را رعایت 
کرده و از س��وی دیگر قش��ر کم درآمد جامعه را که 
توانایی س��رمایه گذاری کان برای خرید مس��کن 
نداش��ته اند، مد نظر قرار داده اس��ت. بدون ش��ک با 
ورود اوراق ح��ق تق��دم مس��کن بانک ملی ایران به 
بازار طی چند ماه آینده، ش��اهد کاهش قیمت تمام 
شده تسهیات مسکن برای مردم بوده و با رقابتی 
ش��دن عرضه اوراق به مردم بین بانک ها به زودی 
ب��ا امتیازات��ی که بانک ها لحاظ خواهند کرد منتظر 

روزهای خوش در بازار مسکن خواهیم بود.


